
فائزه هاشمی: 

قابل حل نیست 

کشف  حجاب 

با پول ویلموتس 

ترامپ تهدید کرد

روشن کرد 

کتاب های درسی 

تولیت شبکه های اجتماعی 

توجیه ندارد

هادی غفاری عضو مجمع نیروهای خط امام گفت:راه افزایش مشارکت در انتخابات 
این است که، با سعه صدر و بدون بازی سیاسی برخورد کنیم و دست از نظارت استصوابی 
بکشیم و اجازه دهیم این افراد خود را در معرض رأی مردم قرار دهند. در برخی شهرستان ها 
تنها »یک« درصد از واجدین شرایط در دور دوم انتخابات مجلس شورای اسلامی در پای 
صندوق های رأی حاضر شده اند.کشــور نیازمند رئیس جمهوری است که فن مذاکره را 
بداند و بر اساس قانون عمل کند. شاید برخی از کاندیداهای انتخاباتی با نیات پوپولیستی 
موضوع معیشت را مطرح کنند، اما این موضوع قطعا یکی از مسائل مهم در امروز کشور 
اســت. این که اعلام می شــود خدمات رسانی کمیته امداد امام خمینی )ره( سه برابر شده 
است، افتخار نیست؛ بلکه این موضوع عین ذلت است! مشکلات موجود با حضور یک 
رئیس جمهور خانم، چهره های برجســته حوزوی و حتی نظامی؛ قابل حل نیست.برای 
کاندیداتوری زنان در انتخابات ریاست جهموری؛ همه پرسی برگزار کنیم. بنده فکر می کنم 

انتخابات سال ۱۴۰۰ به صورت دو مرحله ای برگزار شود.

فرمانده انتظامی تهران بزرگ گفت :در یک طرح گســترده که در کل کشــور انجام 
می شود، ممکن است خطا یا اشتباه هم وجود داشته باشد. ما در مراجعه مردم عزیز به پلیس 
درباره پیامک های دریافتی، ملاک را صحبت ها و اظهارات مردم می دانیم و این طور نیست 
که بخواهیم اصرار کنیم حتما آن ها مرتکب کشف حجاب در خودرو شده اند.در اکثر موارد 
هم ملاک ما همین نظرات مردم است و بر مبنای آن تصمیم گیری می کنیم. میزان خطاها در 

اجرای این طرح مثلا ممکن است یک یا دو درصد باشد.

فدراسیون فوتبال در پرونده مارک ویلموتس به پرداخت ۱67 میلیارد تومان محکوم 
شد. این در حالی است که با هزینه ویلموتس می شد استراماچونی را تا 8 فصل در استقلال 
نگه داشت. قرارداد ویلموتس با فدراسیون فوتبال برای 3 سال 8 میلیون یورو بوده است.
یعنی به طور میانگین سالی 2 میلیون و 25۰ هزار یورو.این در حالی است که استراماچونی 
برای هر فصل رقمی در حدود 75۰ هزار یورو دستمزدش بوده است. با حسابی سرانگشتی 
می شــود گفت که اگر قرار بود چنین رقمی را برای مربیان با کیفیت در لیگ برتر خرج 
کنند می شد با پول ویلموتس و تقریبا برای 8 فصل استراماچونی را در استقلال حفظ کرد!

دونالد ترامپ در صفحه توئیتر خود نوشت: بر اساس گزارش های رسانه ای، ایران 
احتمــالا در حال برنامه ریزی یک ترور یا حمله دیگری علیه ایالات متحده برای گرفتن 
انتقام کشتن ]سردار[ سلیمانی است که به دلیل برنامه ریزی او برای حمله ای در آینده، قتل 
نیروهای آمریکایی و رنجی که سال ها ایجاد کرد، انجام شد. هر حمله ای توسط ایران به 
هر شکلی علیه ایالات متحده، با حمله ای به ایران با شدت ۱۰۰۰ برابر پاسخ داده می شود!

جواد امام، فعال سیاسی اصلاح طلب گفت:الله کرم همه چیز را درباره انتخابات آینده 
روشن کرد. او گفته است ما چیزی به نام انتخابات نداریم و در واقع انتخابات درون یک 
جریان است. عملا الله کرم انتخابات را منتفی دانسته  و یک رقابت درون جریانی دانست. 
اصولگرایان قرار است از میان خودشان یک فرد را انتخاب کنند و با توجه به مسیری که 
تاکنون ما، شاهد آن بودیم عملا اصولگرایان نمی خواهند مشارکتی داشته باشند و به دنبال 

مشارکت مردم نیستند.

در حالیکه هفته گذشته حذف تصویر دختران از روی جلد کتاب ریاضی سوم دبستان 
با اعتراض های گسترده ای در فضای مجازی همراه شد که به عذرخواهی وزیر انجامید، 
بررسی ها نشان می دهد که جرح و تعدیل در کتاب تعلیمات اجتماعی پایه هفتم و نهم به 
محیط زیست هم کشیده شده است.یکی از تصاویر حذف شده، بازدید دانش آموزان دختر 
از موزه تاریخ طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست است که مشخص نیست 
به چه دلیلی آن را حذف کرده و عکس یک ساختمان نیمه کاره را جای آن قرار داده اند. نکته 
عجیب این اســت که در عکس حذف شده معلم چادر به سر داشت، دانش آموزان دختر 
نیز یونیفورم مدرسه پوشیده  بودند و حتی هدبند داشتند که مو از مقنعه بیرون نیامده باشد.

نماینده خاش در مجلس شورای اسلامی، گفت: هنوز دستگاهی تولیت مدیریت و 
ساماندهی شبکه های اجتماعی و فضای مجازی را نپذیرفته است. اسماعیل حسین زهی 
درباره چرایی عدم رفع فیلتر توئیتر با توجه به فعالیت مقامات و مسئولان رسمی در این 
شــبکه های اجتماعی، گفت: همکاران ما در مجلس شورای اسلامی دنبال آن هستند که 
یک ساماندهی را در شبکه های اجتماعی ایجاد کنند. البته الان دنبال آن هستند که نهاد یا 
دستگاه تولیت این ساماندهی را عهده دار شوند که فعلا دستگاهی این تولیت را قبول نکرده 
اســت. نماینده خاش در مجلس شورای اسلامی همچنین در پاسخ به این پرسش که آیا 
موافق رفع فیلترینگ توئیتر هستید، گفت: واقعا نمی دانم درباره این مساله چه بگویم! به 
هرحال ما امروز در یک جامعه پویا زندگی می کنیم و بهتر است درباره این مسائل بهترین 

تصمیمات لازم اتخاذ شود.

حاج علی اکبری، رئیس شورای سیاست گذاری ائمه جمعه با بیان اینکه به نظر می 
رسد که کمترین ریسک و مخاطره را در نماز جمعه داریم، گفت: نماز جمعه کاملا قابل 
کنترل است. در حال حاضر بعد از محرم و بازگشایی مدارس و دانشگاه ها، توجیهی برای 
عدم برگزاری نماز جمعه وجود ندارد. در عین حال بی انضباطی هم تاکنون وجود نداشته 
است. مردم هم خودشان بسیار رعایت می کنند. شرایط فعلی اقتضا می کند که با دستور 
ستاد ملی کرونا که نماز جمعه را برگزار کنیم و اکنون وقت این است که وضعیت قرمز و 
سفید شهرها برای نماز جمعه برداریم. اکنون در اکثر کشور در شهرهای کوچک نماز جمعه 
برگزار می شــود، اما در شــهرهای بزرگ وجود ندارد. برای تهران پیش از این یک کمیته 
تشکیل شده و تمام جوانب کار را سنجیده اند و تا نزدیکی برگزاری نماز جمعه هم رفتیم، 
اما ملاحظاتی مطرح و وضعیت تهران بد شد که ناچار شدیم و مجددا اعلام تعطیلی کردیم.

اخبار ویژه ...

3 سیاسی

سرویس سیاســی- در روزهایی که 
روایت های زنان از آزار منتشــر می شــود و 
بخــش زیادی از مــردم به جنبش »من_هم« 
پیوســته اند، فائزه هاشمی اخیرا در گفتگویی 
بــه این موضوع و مســائل مختلف پرداخته 
است. او می گوید تنها آزار جدی ای که  در این 
مورد دیده، حمله سعید تاجیکِ گروه فشار یا 
لباس شــخصی در سال های پس از انتخابات 
88 بود. اواخر سال 89 ویدئویی از توهین های 
لفظی فردی به فائزه هاشمی منتشر شد؛ فیلمی 
که سر و صدای زیادی به پا کرد و واکنش های 
فراوانی را در پی داشــت و در نهایت هم متهم 
به هشت ماه حبس محکوم شد که البته فائزه 

هاشمی معتقد است این حبس اجرائی نشد.
 مشــروح این گفت وگو را در ادامه 

می خوانید. 
 دختر هاشمی رفسنجانی  بودن، 
چقــدر بر پوشــش شــما و تربیت 
فرزندانتان تأثیر داشته است؟ از ابتدا 
که شــروع به فعالیــت کردید، اتفاق 
افتاده اســت که به نحوه پوششتان 
ایراد بگیرند و بگویند که چطور  لباس 

بپوشید؟ 
بله؛ البته این چیزها ســلیقه ای اســت. 
من از زیر چادر شــلوار جین یا کتانی ســفید 
می پوشیدم که برخی ایراد می گرفتند. دانشگاه 
آزاد هم که دانشــجو بودم، در آن زمان مانتوها 
همه بلند و گشاد و تیره بود، سر کلاس چادر را 
برمی داشتم، مانتوهایم بلند نبود، معمولا رنگ 
روشــن می پوشیدم یا بارانی که کمی چسبان 
بود. رئیس دانشگاه گفت ما می دانیم حجاب 
شــما مشکلی ندارد، ولی شــما که این طور 
می پوشید دیگران هم می خواهند همین کار را 
بکنند. گفتم خیلی هم خوب است که بپوشند. 
وقتی مشکلی ندارد، چه اشکالی دارد دیگران 
نیز آن را انجام دهند. مانتوهای دراز و گشاد که 
در هر کدام چند نفر جای می گیرند، چیست 
که تن دخترهایمان کرده ایم. این طور حرف ها 

بوده، اما موضوعات جدی تر نبوده است.
 پــدر یا مادرتان به شــما چیزی 

نمی گفتند؟
معمولا نه؛ من چادری هستم، اما این طور 
نبود که فکر کنم چادر حجاب برتر اســت و 
همه جا چادر سر کنم. مثلا در دانشگاه با مانتو 
و روسری بودم و حتی مقنعه هم سر نمی کردم. 
فقط زمان اسب  سواری مقنعه سر می کنم که 
راحت تر اســت. یا در ماشین معمولا چادر از 
روی ســرم می افتد و اصراری به سر کردن آن 
ندارم، احتمالا گاهی تذکر هم داده بودند، اما 

به صورت جدی چیزی یادم نیست. 
 هیچ وقت درگیــر  برادر  غیرتی 

بوده اید؟ 
خوشبختانه نه؛ یک بار قبل از انقلاب که 
بابا زندان بود، محسن چیزی به من گفت، یادم 
نیست چه بود، مامان با او دعوا کرد که مگر تو 
قیم فائزه هســتی؟ و تمام شد. الان هم گاهی 
محسن به صحبت های من اعتراض می کند 
من هم می گویم این موضوع من است، نه تو. 
به هر حال تربیت خانوادگی و رفتارهای مامان 
و بابا نتیجه اش این بوده که چنین اعتراضاتی 
نبوده است. اگر هم بوده، من زیر بار نرفته ام که 

این تذکرها ادامه داشته باشد. 
 اجازه داشتید به منزل دوستانتان 

رفت و آمد کنید؟ 
تا حدودی که مامان می شناخت بله. اما با 

هر کسی اجازه رفت و آمد نداشتیم. 
 از چه زمانی به شــما اجازه دادند 

تنها رفت و آمد کنید؟ 
این گونه به خاطر نمی آورم؛ احســاس 
محدودیت بالا و زیاد نداشتیم. برای دبیرستان 
تنها یا با فاطمه می رفتم. البته چون ۱6سالگی 
هــم ازدواج کردم، خیلی درگیر این مســائل 

نشدم. 
 هیچ وقــت این طور بــوده که با 
دوستانتان ســینما و رستوران رفته 

باشید؟ 
یادم نیست چه زمانی این برنامه ها شروع 
شــد. بعد از دبیرستان چون ازدواج هم کرده 
بودم و همسرم هم کسی نبود که به این کارها 

کاری داشته باشد، این برنامه ها عادی بود. 
 در ارتباط با مردها چطور بودید؟ 

من ۱6 سالگی ازدواج کردم، بنابراین این 
موارد برای من پیش نیامد که رابطه ای شــکل 
بگیرد. رفت و آمد با هم کلاسی مرد یا دوست 
مرد به صورت خاص یا تنها نیز نداشــتم، اما 
اینکه در کلاس گفت وگو کنیم عادی بود. من 
زمانی که دانشــگاه رفتم، دختر آقای هاشمی 
بــودم و مراجعات متعددی بود که کار، پول، 
وام و ... می خواستند یا مشکلی داشتند، بنابراین 
مراجعان مرد نیز زیاد بودند. هیچ وقت دچار 
این محدودیت ها نبودم که با مردها صحبت 

نکنم. 
 هیچ وقت بــا پدیده آزار از طرف 
جنس مخالف روبه رو بودید؟ بالاخره 
همه که شما را نمی شناسند. محدوده 
آزار را بــرای خودتان چطور تعریف 
کرده اید؟ چون زندگی کردن به عنوان 

فائزه هاشمی متفاوت است. 
ممکن اســت در بازار یا جای شلوغی 
که بودم، کســی متلکی گفته باشد، نمی گویم 
نبــوده، افراد عادی کوچه و بازار این کارها را 
می کنند و برای همه هم اتفاق می افتد. مهم ترین 
موردی که برای من توهین باشد، از طرف آقای 
تاجیک بود که فیلمش هم پخش شــد و آن 
صحنه حرف های رکیک هم داشت؛ به  جز آن 
من با این پدیده ها به صورت جدی و بحرانی 
روبه رو نبوده ام.  دربــاره تعریف آزار، به این 

قضیه فکر نکرده بودم تا اینکه این قضیه آزار 
جنسی به این صورت گسترده و جدی مطرح 
شد. یک سری چیزها بین زنان و مردان عمومی 
است، مثلا در زمان دعوا ممکن است طرفین 
دعوا اعــم از زنان و مردان، به هم فحش های 
رکیک بدهند، اینجا جنسیت مهم نیست، یا در 
جلسه ای مردان ادبیات نادرست داشته باشند؛ 
به هرحال یک سری رفتارهای عمومی است که 
بین مردان و زنان هست. در فامیل و جامعه هم 
این اتفاق ها می افتد، بنابراین به نظرم مواردی 
را که از سوی مردان نسبت به زنان با انگیزه هر 
قصد جنسی به وجود می آید و توسط مردان 
یا زنان برای هم جنس هایشان اتفاق نمی افتد، 

می شود گفت آزار جنسی. 
 وقتی با آن آزار مشخص روبه رو 
شــدید، منظورم ماجرای آقای تاجیک 

است، واکنش روحی تان چطور بود؟ 
آن ماجرا ســنگین بود، اما نه اینکه برای 
مدت ها من را درگیر کنــد و روح و روانم را 

به هم بریزد. 
 پیگیری قانونی نكردید؟ 

خیر؛ دادســتانی دنبال کــرد. پیش تر 
شــکایاتی از دروغ های رسانه های اصولگرا 
درباره خودم داشــتم. یک بار ســال 88 بود 
که گفتــه بودند من 3۰۰ هزار مانتوی ســبز 
در ســتادهای آقای موسوی پخش کرده ام یا 
روزنامــه  جوان عکس برجــی را در نیاوران 
انداخته و گفته بود این متعلق به فلانی است. 
از من اســمی نبرده بود، ولی تمام مشخصات 
مالک برج ادعایی فقط به من می خورد و موارد 
دیگر که هیچ کدام به جایی نرســید، بنابراین 
دنبال شکایت نبودم؛ چون معتقد بودم مورد 
آقای تاجیک هم به جایی نخواهد رســید. آن 
اتفاق، هم علنی شــده بود و همه محکومش 
کرده بودند، ایشــان به بابا هــم توهین کرد. 
دادســتانی به عنوان مدعی العموم وارد قضیه 
شــد و محکومیتی هم به ایشان دادند که پس 
از یک روز زندان هم آزاد شــد؛ از اول نتیجه 

معلوم بود. 
 تكانه عصبی ای در این زمینه در 

خانه نداشتید؟ 
خیر؛ از این اتفاق ها زیاد داشتیم؛ برخورد 
انصــار حزب الله و... البته نه به این شــدت و 

وقاحت. 
 پدر یا همسرتان هیچ وقت نگفتند 

فائزه بس کن؟ 
همســرم که هیچ  وقت؛ ولی بابا گاهی 

می گفت که مثلا فلان جا تند رفتی. 
 لحن شان تند بود یا دوستانه؟ 

بابا اصولا لحن تندی نداشت؛ اما طوری 
بــود که معمولا اثر می کرد. درباره همســرم 
هم بالاخره دعواهای زن و شــوهری همیشه 
هست. اگر همسرم تند شده، من هم تند شده ام 
یا برعکس. همیشه در مقابل چیزهایی که به 

نظرم منطقی نیست، ایستاده ام. 
 این مدت فضا خیلی ناآرام شده و 
زنان گزارش های دهشتناکی می دهند. 
به نظرتان چقــدر به این فضا باید تن 
دهیم؟ در این مدت با دوستانتان در این 
زمینه صحبــت کرده اید؟ چقدر تحت 

تأثیر قرار گرفته اید؟
برای من شــنیدن اینها جدید نیســت. 
مراجعاتی بوده کــه می گفتند فلان جا رفتیم 
و اذیــت شــدیم یا بــرای کار کــه مراجعه 
می کنند، می گوینــد خیلی جاها قابل اعتماد 
نیســت، خواسته های دیگری دارند؛ بنابراین 
مطرح شــدنش از یــک نظر بد نیســت. به 
نظــرم خلأ قانونی و حقوقی برای شــکایت 
و دنبال کــردن نداریم، اما فقط آبرو و نگرانی 
از نظــر اطرافیان یا بی کار شــدن و... ســبب 
می شود موضوع پنهان باقی بماند. می خواهم 
بگویم بخشــی از این موارد به خود خانم ها 
هم برمی گردد کــه به دلایل مختلف ترجیح 
می دهند بیان نکنند و حقشان را دنبال نکنند. 
اگــر من بــه حقوقم آگاه باشــم و بدانم چه 
عکس العمل هایی می توانم داشــته باشم، از 
کجا کمک بگیرم و چطــور از طریق مراجع 
قضائی یا غیرقضائــی پیگیری کنم، بنابراین 
از این نظر  خوب اســت که موضوع عمومی 
شــود و آگاهی دختران را بیشــتر کند و قبح 
بیان کردن آن ریخته شــود، یا اگر لازم باشــد 
به مراکزی مثل دفتر زنان ریاســت جمهوری 
یا مجموعه ای در شهرداری ها، دفاتر مشاوره 
یا خانه های امــن مراجعه کنند. ضمن اینکه 
مطرح شدن این موارد و نام افراد فارغ از اینکه 
درست اســت یا نه، باعث می شود که آقایان 
هم رفتارهای شان را کنترل کرده و حواسشان 
را جمع کنند. البته ممکن اســت بعضی دنبال 
انتقام جویی شخصی باشند و مسائلی را مطرح 
کنند که واقعیت نداشته باشد و آبروی کسی 
برود. اما در کل این اتفاقات همراه با صداقت و 
سلامت می تواند آینده بهتری را برای دختران 

ما و جامعه و خانواده ها فراهم کند.
خیلــی از ایــن موارد به خــود ما زنان 

برمی گردد؛ اعتقاد ندارم که همه این مســائل 
دست مردان است. بالاخره رفتار من اهمیت 
دارد و نباید این طور باشد که اگر برای من در هر 
جایی اتفاقی می افتد، تحمل کنم و مثلا بعد از 
چند سال اعتراض کنم؛ باید همان جا برخورد 
و عکس العمل مناســب داشــته باشم. شاید 
منافعمان ایجاب می کند مثلا اگر الان اعتراض 
کنم، رئیسم اخراجم کند. بالاخره باید بایستم و 
با رفتار های بد مقابله کنم و هزینه هم اگر لازم 
باشد، بدهم. رواج هر چیز خوب دوران گذار 
و هزینه دارد. نباید انتظار داشته باشم همه چیز 
برای من فراهم باشد. باید جاهایی هزینه بدهم 

تا اتفاقاتی مثبت بیفتد و کم کم نهادینه شود. 
 خیلــی  از افراد تمكن مالی ندارند 
تا هر کاری را رد کنند. بالاخره شرایط 
مالی  گاهی افــراد را مجبور می کند که 

شرایط پیرامونشان را تحمل کنند. 
تا حدودی قبول دارم. مثلا خیلی جاها 
طرف می گوید من اگر همراهی کنم، می توانم 
ارتقای شــغلی داشته باشم. خب اگر عزتش 
را حفظ کند، بهتر است یا اینکه رئیس شود؟ 
بعضی اوقات کار را از دست نمی دهند؛ ولی 
منافــع کمتری می برند. مثلا در محیط دولتی 
اگر رســمی باشــند، به راحتی شغلشان را از 
دست نمی دهند؛ اما گاهی منافعشان را در نظر 
می گیرند که می خواهند پیشرفت داشته باشند، 
سفر بروند، امکانات بهتر داشته باشند و خیلی 
چیزها را تحمل می کنند. بالاخره ما هم باید این 
وسط تکان بخوریم و نمی شود انتظار داشته 
باشیم همه چیز از طرف مقابل باشد. رفتارهای 
ما کمک می کند به اصلاح رفتار دیگران. نباید 
انتظار داشــته باشیم که فقط دیگران به داد ما 
برسند. خود ما هم باید وارد میدان شویم. اگر 
یک بار جواب نه بدهیم یا مقابله بکنیم، امکان 
تکرار کم می شــود؛ ولی اگر دفعه اول کوتاه 
آمدی یا خودت را به نشنیدن و نفهمیدن زدی، 
راه برای ادامه باز می شود. نمی توانیم از نقش 

خودمان غافل شویم. 
 مطالعه ای در اروپا شده بود که فیلمش 
هم موجود است و کمی با نظرات شما متفاوت 
اســت. مطالعه از این قرار بود که نوع پوشش 
زنان خیلی ربطی به تجاوز ندارد. زنانی بودند، 
با لباس پوشــیده که مورد آزار جنســی قرار 
گرفته اند. به نظرم این اتفاق با نظری که شــما 
ارائه می دهید، دچار تناقض اســت. دخترانی 
در فضای مجازی هســتند، بسیار محجبه که 
می گویند مورد آزار و اذیت قرار گرفته اند. من 
دنبال این تناقض هستم و این نظر که علمی تر 
پرداخته شده اســت.  پژوهشی در انگلستان 
انجام شــده بود که  نشان می داد در حدود  75 
درصد اتفاقاتی از این دست زنان هم مقصرند. 
در آن پژوهش گفته می شد مثلا خانمی به  بار یا 
دیسکو می رود، مست می کند، با مردی همراه 
می شــود، صبح می گوید به من تجاوز شده 
اســت. به هر حال فرهنگ ها و کشورها با هم 
متفاوت هســتند و هر جایی موضوع خاص 
خودش را دارد. مثالی که زدم، در کشور ما اگر 
هم اتفاق بیفتد، استثنا است. معتقدم ما خانم ها 

هم مهم است که چطور رفتار کنیم.
 از نظر شما آزار جنسی چیست؟ 

اینکــه در خیابان یک فرد لات  و لاابالی 
چیــزی گفته یا متلکی پرانده، فــرق دارد تا 
زمانی که در محیط کاری کســی شما را آزار 
بدهد. گاهی به جای تاکسی سوار خودرویی 
می شوید، ممکن است اتفاقات دیگری بیفتد. 
این وضعیت با اتفاقاتی که برای افراد خاص 
می افتد، فــرق دارد. ارتقای فرهنگ جامعه و 
شــهروندان در کاهش این موارد مؤثر است. 
زمانی که در خیابان متلک می گویند، هم آزار 
اســت؛ اما چون کنترل کردنی نیست، باید از 

کنارش رد شد.   
در عرصه سیاســت بحث آزار 
جنســی را در فعالیت سیاسی برای 
زنان چطور می بینیــد؟ برای زنی که 
خارج از دولت فعالیت سیاسی می کند 
و منتقد است یا برای نماینده مجلس. 
فضا را چطور می بینید. موردی در این 

زمینه شنیده اید؟ 
متأســفانه عمدتا با اسم صیغه تمامش 
می کنند. بخشی از سیاســت مداران و مردان 
ما آلوده شــده اند. مردان هم لفظ پرســتو را 
یــاد گرفته اند و از آن سوء اســتفاده می کنند. 
هوس بازی های خودشان را ربط می دهند به 
وجود پرستوها، در صورتی که بر عکس است؛ 
یعنی اول این رابطه اســت و بعد این خانم ها 

تبدیل به پرستو می شوند. 
 یعنــی طــرف اول بنــد را آب 

می دهد... 
بله، این با تعرض و آزار فرق دارد؛ چون 

طرف مقابل هم راضی است. 
 موردی نبــوده که برای شــما 

تعریف کرده باشند؟ 
یادم نیست. 

 پدرتــان بــرای شــما روایــت 

نمی کردند؟ 
خیر. البته چون به صیغه ربط می دهند، 
یک جور از این فضا دور می شــود. شــنیدم 
یکی از آقایان صیغه ای داشته که او هم متأهل 
بوده و خودش هم اطلاع داشــته. بعد که به او 
اعتراض می کنند، می گوید ما شنیده بودیم اگر 
کســی صیغه نکرده از دنیا برود، در بهشت به 
روی او بســته است و من خواستم موردی را 
به من معرفی کنند و اطلاع نداشتم. متأسفانه 
آلودگی ها بالاست و اجازه نمی دهند چیزی 

لو برود. 
 بــه نظرتــان در ایــن زمینــه 
اصلاح طلبان و اصولگرایان با هم فرق 

دارند؟ 
بعید می دانم. 

 به نظر می رســد نسبت به قبل 
بیشتر به حقوق زنان توجه می شود. 
شاید چون این مسئله الان روی بورس 

است... 
بیشتر در حرف است، البته فضا قدری 
بهتر شــده. اگر پای صحبت خانم سیاوشی 
و ســعیدی و ما که قدیمی تر هستیم بنشینید 
می بینید خیلــی از طرح ها برای حقوق زنان 
مطرح شده که آخرینش کودک  همسری بود، 
اما خیلی از مــردان اصلاح طلب در مجلس 
حمایــت نکردند؛ وقتی پــای عمل به میان 

می آید خبری نیست. 
 به نظرتان در ماجرای رومینا که 
پدرش فقط  9 سال حبس گرفته، چقدر 
به نبودن یک ضمانت اجرائی قانونی 

در مورد زنان ربط دارد؟ 
اینجا قانون اشــکال داشــت، قانون ما 
متأسفانه این است. اینجا برخلاف قانون عمل 
نشده است؛ قانون مشکل دارد که اجازه چنین 
کاری به پدر می دهد. در صورتی که یک فاجعه 
عمومی است و مدعی العموم باید جدی وارد 
قضیه شــود. در لایحه منع خشونت هم فقط 
مادر را به قانون قبلی اضافه کرده اند. یعنی مادر 
هم اگر فرزندش را بکشد، مشابه پدر با او رفتار 
می شود. خواستند صدای فعالان حوزه زنان را 
کم کنند، مادر را هم به این قضیه اضافه کردند 
که اگر تصویب شود، فاجعه است و مادر هم 
اعدام نمی شــود. به نظرم اگر کسی بلایی سر 
فرزندش بیاورد، بایــد چند برابر افراد عادی 

مجازات شود. 
 یعنی شما کلا با این لایحه موافق 

نیستید؟ 
خیر. در جلسات هم اندیشی کار اساسی 

حقوقی درباره اش انجام داده ایم. 
 به نظرتان چرا این لایحه مناسب 

نیست. 
چون مشــکلات عدیده دارد. قوانین 
درباره خشــونت در جامعه نسبت به زنان بد 
نیست. اگر کسی به من آسیب بزند، می توانم 
شــکایت کنم. مهم ترین مشکل علیه زنان در 
خانواده بود که مرد با اختیاراتی که داشــت، 
می توانست هر بلایی سر زن و دخترش بیاورد. 
این لایحه به صورت جدی وارد خانواده نشده؛ 
بنابراین جایی که خلأ بود، اصلاحی صورت 
نگرفته است. حالا در قضایایی مثل قتل رومینا 
مادر هم اضافه شــده است؛ یعنی اگر مادر هم 
بلایی سر فرزندش بیاورد، درست مجازات 
نمی شود که این قضیه مثبت نیست. یک سری 
موضوعات که ارتباطی به خشونت ندارد، مثل 
برخورد با بی حجاب ها که اضافه کرده اند یا اگر 
من در مورد حجاب اجباری اظهار نظری بکنم، 
حتی در جلســات خصوصی مجرم هستم. 
مواردی را گنجانده اند که ربطی به خشــونت 
نــدارد. پر از کلی گویی اســت که بر خلاف 
ویژگی قانون است که باید جامع و مانع باشد. 
به جای حفاظت از امنیت زنان موضوع کرامت 
زنان است که یک نگاه سلیقه ای را باز می کند و 
خیلی موارد دیگر که در این گفت وگو زمانی 

برای پرداخت ندارد. 
 قبلا بد نبوده ...

آنچه در دوره خانم مولاوردی در دفتر 
زنان ریاست جمهوری تدوین شد، خوب بود. 

بستگی دارد چقدر زورش برسد. فضای 
کمیســیون مربوطه در دولت را شنیده ایم که 
برای چنین بحث هایی مساعد نیست. اگر هم 
دولت لایحه را به درستی اصلاح کند، در این 
مجلس طبق خواسته خودشان تغییر می دهند. 
از این مجلس چیز درستی برای احیای حقوق 
زنــان درنمی آیــد. اگر این طــور فکر کنیم، 

خوش خیالی است. 
 خانم هاشمی چه باید کرد؟ 

با این شرایط بعید می دانم کاری بشود. 
خیلی عقب هستیم. بالاخره اتفاقاتی خواهد 
افتاد ولی چه زمانی مشــخص نیست. در سه 
انتخابــات اخیر قبــل از مجلس اخیر، تقریبا 
اصلاح طلبــان برنده بودند. نتایج چه شــد؟ 

اصلاح طلبان هم فرصت سوزی کردند. 
 در مورد وضعیت زنان الان کجا 

ایستاده ایم؟ 
زنان به ویژه دختران جوان فعال شده اند، 
حقوقشان را شناخته و شهامت پیدا کرده اند، 
برای مطالبه اش وارد شده و هزینه می دهند و 
به خواسته شــان تا حدودی می رسند. فضای 
مجازی هم به این قضیه بســیار کمک کرده 

است. 
 یعنی فعلا از طرف دولت و مجلس 

آبی برایشان گرم نمی شود؟ 
به نظرم نه، یکی از موضوعاتی که برای 
اصولگراها مهم است، این است که تغییرات 
و اصلاحات به نام چه کســی تمام شود. اگر 
عاقل باشــند و مطالبات جامعه و... را ببینند، 

شاید کاری کنند.

دختران جوان حقوقشان را شناخته اند
  زیر چادر شلوار جین یا كتانی سفید می پوشیدم كه برخی ایراد می گرفتند. سر كلاس چادر را برمی داشتم، مانتوهایم بلند نبود.

شنبه 29 شهریور 1399، 1 صفر 1442، 19 سپتامبر 2020، شماره 3574، صفحه

سرویس سیاسی- معاون اول رییس 
جمهوری با بیان اینکه نظارت دقیق بر بازار 
کالاهای اساسی ضروری است، گفت: نباید 
کالاهای اساســی و مورد نیاز مردم که با ارز 
دولتــی حمایت می شــوند، افزایش قیمت 

داشته باشند. 
اسحاق جهانگیری در جلسه بررسی 
مسائل مربوط به کالاهای اساسی و ضروری 
که به ریاســت وی برگزار شــد،  با اشاره به 
نارضایتــی مردم از افزایــش قیمت برخی 
از کالاهای اساســی و مــورد نیاز مردم مثل 
تخم مــرغ در روزهای اخیــر، بر ضرورت 
مدیریت و ساماندهی قیمت و نظارت دقیق 
بر بازار کالاهای اساسی و ضروری که با ارز دولتی مورد حمایت قرار می گیرند، تاکید کرد.

معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اینکه حمایت از تولیدکنندگان و نیز توجه ویژه و 
حمایت از مصرف کنندگان باید به صورت توأمان در تعیین قیمت ها مدنظر قرار گیرد، تصریح 
کرد: تعیین قیمت باید به گونه ای باشد که تولید مقرون به صرفه باشد و در عین حال باید به 
این موضوع نیز توجه کرد که قیمت کالاهایی که بخش مهمی از سبد غذایی اقشار کم درآمد 

جامعه را تشکیل می دهد نباید به گونه ای تعیین شود که بر معیشت مردم فشار وارد شود.
جهانگیری از وزارتخانه های جهاد کشــاورزی و صنعت، معدن و تجارت خواست با 
استفاده از ساز و کارهای مختلف نظیر مدیریت صادرات، برنامه ریزی لازم را برای ساماندهی 
تولیــد کالاهــای مورد نیاز مردم نظیر تخم مرغ و جلوگیری از افزایش قیمت این دســت از 

محصولات انجام دهند.
در این جلسه که کاظم خاوازی وزیر جهاد کشاورزی، جعفر سرقینی سرپرست وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، رییس سازمان حفاظت محیط زیست و مدیرعامل سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان نیز حضور داشتند، دلایل گرانی تخم مرغ در روزهای اخیر 

مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
در ایــن نشســت پس از بحث و بررســی مقرر شــد با اعمــال محدودیت و تعیین 
عوارض بر صادرات تخم مرغ، قیمت این محصول در بازار کنترل شــود و سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان نیز ماموریت یافت با هماهنگی وزارت جهاد کشــاورزی 
و وزارت صنعت، معدن و تجارت، ضمن تعیین قیمت تخم مرغ نسبت به نظارت کامل بر 

بازار قیمت آن اقدام کند.
همچنین مقرر شــد وزارت جهاد کشــاورزی با هماهنگی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و بانک مرکزی، برنامه ریزی لازم را برای واردات و تامین نهاده های دامی انجام دهد.

سرویس سیاسی- نماینده مردم تهران 
در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه 
مجلس انقلابی اجازه سوء استفاده نامزدهای 
ریاســت جمهوری در تبلیغات را نمی دهد، 
گفت: مجلــس جلوی هرگونه بهره برداری 
نامزدهای ریاســت جمهــوری از امکانات 

عمومی را می گیرد. 
سیدمصطفی میرسلیم در جلسه علنی 
مجلس و در نطق میان دستور خود افزود: به 
آنهایی که سودای رسیدن به کرسی ریاست 
جمهوری را در ســر می پرورانند هشــدار 
می دهم کــه مجلس انقلابی اجازه نمی دهد 
کــه آنها از امکانــات دولتی و عمومی برای 
تبلیغات خود اســتفاده کنند. البته لازم اســت نمایندگان روش خود را در برخورد با چنین 

مواردی بر اساس مجلس انقلابی اصلاح کند.
وی با بیان اینکه مهمترین سرمایه جمهوری اسلامی نفت و گاز نیست بلکه مردم شریف 
ایران اســت، تصریح کرد: یکی از نشــانه های اعتماد مردم مشارکت آنها در انتخابات است 
و متاســفانه عملکرد مجلس و دولت در ســال های گذشته به این سرمایه صدمه زده است تا 

سطح مشارکت عمومی را به نازل ترین حد خود برساند.
نماینده مردم تهران با اشــاره به نزولات آســمانی در بهار یادآور شد: اگر به برداشت 
درســت و توزیع مناســب و مصرف بهینه توجه کنیم و جلوی اتلاف و اسراف را بگیریم، 
تقریبا در مورد کالاهای اساســی به خودکفایی نزدیک می شــویم و بیمی از شرارت آمریکا 

نخواهیم داشت.
میرســلیم از مجمع تشخیص مصلحت نظام خواســت که نظارت و ارزیابی خود را 

درباره اجرای سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی به اطلاع مجلس شورای اسلامی برساند.
نماینده مردم تهران در مجلس با بیان اینکه  ورود به فرایندهایی مانند استیضاح و اثبات 
بی کفایتی بیش از ســه ماه وقت ارزشــمند مجلس شــورای اسلامی را گرفت، توضیح داد: 
این مســائل مجلس را درگیر حواشــی کرده و از کارهای اصلی بازمی دارد و آب به آسیاب 
دشــمنان مان می ریــزد.  هر چند که این امر نمی تواند عملکــرد رییس مجلس را در معطل 
گذاشتن سؤال نمایندگان از رییس جمهور را توجیه کند و بیش از یک ماه سوال کمیسیون 

اصل نود بی پاسخ بماند.
میرســلیم با بیان اینکه  امروزه مالیات غیرمستقیم بر مردم تحمیل شده و سنگین ترین 
فشار را به سه دهک اول یعنی گروه های کمتر برخوردار وارد می شود، توضیح داد:  این مالیات 
ناشی از سقوط ارزش پول ملی است که فقط در سه سال گذشته یک دهم شده است و کمر 
محرومان را شکسته است. از طرفی دولت برای جبران کسری بودجه روش ساده خلق پول 

بدون پشتوانه را انتخاب کرده که سبب افزایش نقدینگی و تورم شده است.
وی با بیان اینکه وضع مالیات منصفانه می تواند درآمد دولت را افزایش دهد، گفت:  این 
موضوع می تواند ســبب قدرت مالی دولت شود تا نیاز به خلق پول بدون پشتوانه نباشد. از 
طرفی باید برای همیشه فراموش شود که بانک مرکزی قلک دولت است بلکه بانک مرکزی 

طبق قانون حافظ ارزش پول ملی است.
عضو کمیسیون اصل 9۰ با اشاره به سند قرائت شده در مجلس درباره قاچاق که حدود 
27 میلیارد دلار است، خاطرنشان کرد: مبالغی هم که بانک مرکزی در اختیار وارد کنندگان 
کالا گذاشــته و این کالاها وارد نشــده نیز در همین حدود است تا این سوال در ذهن متبلور 

بشود که منشاء این قاچاق همان ارز به تاراج رفته است؟

ســرویس سیاســی- وزیر نفت برای پاســخ به ســوال تعدادی از نمایندگان و 
 وزیر آموزش و پرورش برای پاســخ به ســوال دو نماینده این هفته  در مجلس حاضر 

می شوند. 
مجلس شــورای اسلامی روزهای یکشنبه، سه شنبه و چهارشنبه جلسه علنی دارد 
و نماینــدگان مجلس طرح دوفوریتی اصــلاح تبصره های )۱( و )2( ماده واحده قانون 
تضمین خرید محصولات اساســی کشــاورزی و طرح دوفوریتی جهش تولید و تامین 

مسکن را بررسی می کنند.
بررسی طرح دوفوریتی استفساریه بند )ج( ماده )۱۱2( قانون برنامه پنجساله ششم 
توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری اسلامی ایران و همچنین طرح اصلاح 
قانون مالیات های مستقیم و طرح الحاق یک تبصره به ماده )5( قانون اجرای سیاست های 
کلی اصل )۴۴( قانون اساسی نیز در دستور کار هفته آینده نمایندگان مجلس قرار دارد.
ســوال ابراهیم رضایی نماینده دشتستان و تعدادی دیگر از نمایندگان روز یکشنبه 
از بیژن زنگنه نامدار وزیر نفت و سوال رسول فرخی میکال نماینده لاهیجان و سیاهکل 
و علی کریمی فیروزجایی نماینده بابل در روز سه شــنبه از محسن حاجی میرزایی وزیر 

آموزش و پرورش نیز در دستور کار نمایندگان قرار دارد.
بررســی تقاضای عده ای از نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در مورد تشکیل 
کمیسیون ویژه باشگاه تحریمی ها و انتخاب نمایندگان ناظر در مجامع و شوراها نیز در 

دستور کار این هفته مجلس شورای اسلامی قرار دارد.

سرویس سیاسی-نماینده مــردم تهران در مجلس شورای اسلامی استقرار عدالت، 
رفع تبعیض و ریشه کردن فساد را از اهداف مجلس یازدهم دانست و گفت: نباید بگذاریم 
این کرسی سبب سرافکندگی نزد مردم و شهدا شود.  روح الله ایزدخواه نماینده مردم تهران، 
ری، شمیرانات و اسلامشهر  در مجلس شورای اسلامی در نطق میان دستور خود افزود: اگر 
نتوانیم عدالتی را مستقر کنیم، تبعیضی را بزداییم و فسادی را ریشه کن سازیم، این کرسی ها 
پشــیزی نمی ارزد و نباید بگذاریم این کرســی سبب سرافکندگی نزد مردم و شهدا شود. 
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات و اسلامشهر با بیان اینکه مجلس  باید مسیر به انحراف 
رفته حکمرانی را در جمهوری اسلامی، اصلاح کند، تصریح کرد: باید مجلس عدالت را 
به ریل حاکمیت برگرداند و ترمز دلالی و اقتصاد انحصاری را بکشد.  وی با تاکید بر اینکه 
باید آموزش از حالت خصوصی خارج شده و به سلامت و مسکن مردم اهمیت داده شود،  
یادآور شد: باید تولید در محوریت اقتصاد قرار گیرد و جلوی سازوکارهای رانت خواری 
و سفته بازی و دود شدن دارایی های مردم به نفع سوداگران گرفته شود.ایزدخواه با تاکید 
بر اینکه قرار گرفتن حاکم عادل در راس هرم قدرت کافی نیست و همه کارگزاران در هر 
رتبه ای باید از عدالت برخوردار باشند، گفت: درد و دغدغه امروز ما حرکت در ریل عدالت و 
پیشرفت است و برای این موضوع باید در مسیر توسعه و عدالت حرکت کرد ولی امروز ثمره 
توسعه عاری از عدالت فقر،   فساد و تبعیض شده است.  نماینده مردم تهران در مجلس ریشه 
این انحراف را در جریان فکری، فرهنگی و مدیریتی دانست و ادامه داد: مقصود من اشاره 
به چپ یا راست،   اصولگرا یا اصلاح طلب نیست بلکه آنهایی است که صدها شهرستان و 
هزاران روستای ایران را با انبوه مزیت های انسانی، اقتصادی، اقلیمی و فرهنگی نمی شناسند 
و توسعه را فقط در فربه سازی پایتخت و چهار تا پنج کلانشهر دیگر می دانند. همچنین 
آنهایی که با خام فروشی کرده و از توسعه مزارع و باغات و احیای میلیون ها هکتار اراضی 
مستعد غفلت کردند تا روستایی زحمتکش  مجبور به کوچ به حاشیه کلانشهرها شود.وی 
با اشاره به آنهایی که به اسم خصوصی سازی منجر به ورشکستگی بعضی از کارخانه های 
کشور شدند، یادآور شد: آنهایی که با دعوای ساختگی تخصص یا تعهد، گنجینه گرانبهای 
جهاد سازندگی را با صدها مرکز تخصصی و هزاران متخصص متعهد به اضمحلال کشاندند 

و امروز در بهبود کپرنشینی و بسته بندی محصولات خام کشاورزی درجا زدند.

جهانگیری معاون اول رییس جمهور: 

نظارت دقیق بر بازار کالاهای 
اساسی ضروری است

میرسلیم نماینده مردم تهران در مجلس: 

مجلس اجازه سوء استفاده به نامزدهای 
ریاست جمهوری را نمی دهد

وزیران نفت و آموزش و پرورش 
این هفته به مجلس می روند

نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی :

هدف مجلس یازدهم باید استقرار 
عدالت و رفع تبعیض باشد


